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Jak jsme dostaly čočku 
 

Někdy v pátek jsme se jako každý rok vydaly přepadnout 
devadesát čtyřku. Sešly jsme se tak brzo, že někteří museli běžet na 
zastávku a ani tak ten autobus nestihli. 
Kolem sedmé hodiny večerní jsme ale všechny úspěšně dorazily do 
Mladoňovic, kde jsme pak na pár hodin poseděly u velkého stolu 
se slunečníkem. Měly jsme spoustu originálních nápadů na 

strategii, ale nakonec jsme vsadily na 
starou ověřenou klasiku – jít tam, něco 
sebrat a pak se nechat sejmout. 
Rozhodly jsme se, že náš hlavní cíl 
bude přepadová vlajka, která se tyčí 
veprostřed náměstíčka pár metrů nad 
zemí na stožáru. Když jsme se 
přesunuly na naší oblíbenou zastávku 
v Dobré vodě, kde jsme musely zase 
pár hodin čekat, rozdělily jsme na dvě 
skupiny – jedna šla od příjezdové cesty 
z Kdousova a měla za úkol sebrat 
vlajku a ta druhá šla směrem od brodu. 
Počítaly jsme s tím, že náš plán selže na 

bodu č. 2 (sebrat vlajku). Nějakým zázrakem se nám to ale povedlo 
a pak už bylo v podstatě vyhráno. I po tom, co jsme sebraly a 
schovaly vlajku si nás nikdo stále nevšiml, takže jsem se plazily 
podél stanů až ke kuchyni, kde jsme se schovaly za linku a 
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vyslechly si rozhovor střídajících se hlídek, stojících na druhé 
straně linky, což bylo asi metr od nás.  
V táboře jsme byly tak 15 minut, než si nás konečně někdo všiml. 
Pak už jen nastal chaos, běhání a válení se na zemi. 
Nakonec ale přepad v podstatě skončil naším vítězstvím a 
nemusely jsme ani na rozcvičku. 

Leňa 
 
 
 

Chvalozpěvy na Tajemnou chýši 
 

Pokud si prázdniny chcete užít, 
do Tajemné chýše si pojďte něco ušít. 
Chcete triko nebo čepici, 
co chrání vaši palici? 
Tak Tajemnou chýši navštivte 
a pořádně se podivte. 
 
 
V Tajemné chýši chci si užít 
a pak něco hustýho zažít. 
Mouku, máslo, sršeň sníst, 
vlasy si pak půjdu splíst. 
Prázdniny tam budou báječný. 
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V městečku záhad, v chýši Tajemné, 
tam to vždycky fascinuje mne. 
Chýše divů, chýše zázraků, 
potěšení pro všechny smysly, včetně zraku. 
Pro Bublu místo k životu, 
tak přijďte sem, dokud je tu. 
 

Nejmenované sedmikrásky <3 

 
 
 

 

 

 



5 
 
 
 
 

Medailonky skautských osobností ii 

 

Karel Průcha–Rolf  

(3. 4. 1908–22. 7. 1991) 

Skautovat začal brzy po první světové válce v Klatovech. Po 

ukončení vysokoškolských studií a lektorském působení v Lyonu, 

přijal Karel Průcha místo profesora na gymnasiu v Praze, 

Křemencově ulici. Zde se setkal s tehdejším náčelníkem Svazu 

skautů a skautek A. B. Svojsíkem. Toto setkání pro něj mělo 

rozhodující význam. Začal ve skautingu intensivně pracovat. 

Zpočátku působil ve výchovném odboru Náčelnictva svazu, 

později se stal jeho předsedou. V roce 1937 byl Karel Průcha ve 

vedení čsl. výpravy na V. světovém skautském jamboree v 

Holandsku. 

Od roku 1937 do konce roku 1948 vedl 1. oddíl vodních skautů 

Praha. 

Po nacistické okupaci, v květnu 1945, byl bratr Průcha jedním z 

těch, kteří připravovali obnovu činnosti skautské organizace. Spolu 

s Jaroslavem Novákem-Braťkou řídil účast skautů a skautek v 
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revolučních dnech. Pár týdnů po květnové revoluci řídil první 

svobodné kursy a Lesní školy. 

Redigoval časopis „Činovník“. V roce 1946 stál Karel Průcha v 

čele Svojsíkova závodu, jehož je tvůrcem. Významná byla jeho 

úloha při účasti našich skautů na Jamboree míru ve Francii v roce 

1947. 

Po únorovém puči v roce 1948 a následné likvidaci skautingu se 

bratr Průcha s několika dalšími činovníky aktivně zabýval 

přípravami na znovuobnovení skautingu v demokratické 

společnosti. V roce 1951 byl za tuto činnost zatčen. U soudu 

označen za hlavu „vlastizrádné skupiny 

ve službách západních imperialistických 

centrál“. Odsouzen byl na 15 let. Prošel 

nejrůznějšími věznicemi a 

koncentračními tábory. Domů se vrátil 

po 13 letech. Vězení mu podlomilo 

zdraví. Byl však připraven nastoupit do 

skautské služby, budou-li pro to příznivé 

okolnosti. Dokázal to na jaře 1968. Při 

obnově byl členem Náčelnictva CHK, předsedou výchovného 

odboru a šéfredaktorem časopisu Skauting. Okupace republiky 21. 
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srpna 1968 sovětskými vojsky se dotkla i skautů, Karel Průcha byl 

zbaven místa šéfredaktora Skautingu. 

Při obnově v roce 1989 bylo Karlu Průchovi již 81 let a 

s obnovující se organizací Junáka se rozešel, založil Svaz skautů a 

skautek ČR.  

Zemřel 22. července 1991. 
 

Anna Berkovcová (13. 2. 1881 – 9. 7. 1960) 

Anna Berkovcová se narodila 13. února 1881 v Blovicích, 

vystudovala filozofickou fakultu Univerzity Karlovy v Praze – 

za studií bydlela v rodině spisovatelky Karolíny Světlé. Věnovala 

se rovněž studiu přírodních věd. Působila jako profesorka 

na dívčím lyceu v Chrudimi.  

Definitivní profesorkou se stala na soukromém lyceu v Praze 

7 v roce 1909. Na konci 1. světové války vedla správu lycea sama. 

V roce 1920 odjela do USA, aby tam studovala poměry našich 

vystěhovalců. Účastnila se kurzů pro dívčí vzdělání v zahradnictví 

poblíž Philadelphie. Zpět do vlasti se vracela přes Kanadu a Anglii, 

kde se zajímala o dívčí zahradnické školy.  

Zasloužila se o založení dívčí zahradnické školy v Praze a roku 

1923 se stala její ředitelkou. Napsala „Rostlinopis pro dívčí střední 
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školy“ (2 díly), vydávala různé publikace pro domácí hospodářství, 

pro noviny a časopisy psala články a referáty.  

Byla zakladatelkou dívčího skautingu v roce 1915 a jednou 

z předních osobností počátku dívčího skautingu. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 Anna Berkovcová na snímku třetí zleva 
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 Zdeněk Navrátil – Fetišek (28. 2. 1932) 

Narodil se roku 1932 v Ivančicích, 

kde také po 2. světové válce začal 

skautovat. Slib složil v květnu 1947. 

Vystudoval gymnázium a poté VUT 

v Brně, stavební fakultu. Po ukončení 

studií se oženil se skautkou.  

Už na gymnáziu měl problémy 

kvůli své víře a skautingu, kterému 

se začal věnovat po skončení války v 

roce 1945. Při čistkách ke konci 50. let 

ho jako politicky nespolehlivého vyhodili ze zaměstnání a jako 

inženýra poslali na pomocné práce. Následky špatného kádrového 

posudku rodiny nesly i jeho synové. V období Pražského jara 1968 

obnovoval skautskou činnost v Ivančicích a stal se vůdcem 

chlapeckého oddílu. Byl zvolen do Okresní rady a působil jako 

výchovný zpravodaj chlapeckého kmene. V červnu 1970 složil v 

Třebíči vůdcovskou zkoušku.  

Za sametové revoluce se zapojil do Občanského fóra. Byl u 

první, druhé i třetí obnovy Junáka. V 90. letech byl zvolen 

předsedou Okresní rady Junáka Brno-venkov, byl členem smírčí 
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rady. Působil jako instruktor Ekumenické lesní školy, působil ve 

zkušebních komisích VZ. Je členem čestného Svojsíkova oddílu, 

získal Medaili díků, Řád čestné lilie v trojlístku – zlatý stupeň, dále 

Junácký řád sv. Václava – rytířský stupeň, Skautskou lásku a na 

podzim 2010 i Řád stříbrného vlka. V současnosti žije v Ivančicích a 

těší se z dětí i vnoučat. 

 DÁDA 
 

Dreamy Sexy vtípky ze stavěčky 
 

(Pochopí účastníci tábora 2020, ti ostatní si můžou doplnit jméno 
Chuck Norris) 

 
Dreamy Sexy přibral po Kdo přežije 3 kila.  
Dreamy Sexy chodí na latrínu sám. 
Dreamy Sexy hlídá bez baterky. 
Dreamy Sexy neumývá ešusy, to ešusy 
umývají Dreamy Sexyho. 
Dreamy Sexy nemá na táboře mastné vlasy. 
Dreamy Sexy chodí na puťák s podsadou. 
Dreamy Sexy se nebojí pavouků ve stanu, 
to oni se bojí jeho. 

 

 Kačka 
 



11 
 
 
 
 

Proč spíme? 
Přemýšleli jste někdy nad tím, proč vlastně spíme? Někteří možná 
jo, někteří zase ne – určitě ale všichni máme rádi, když se dobře 
vyspíme a probudíme se svěží do nového dne. 
Proč tedy spíme? Všichni máme vnitřní biologické hodiny, které 
řídí náš 24hodinový cyklus, během 
kterého spíme, nebo jsme vzhůru. 
Hlavní věcí, která ovlivňuje tento 
cyklus, je světlo, ať už je to slunce, 
nebo světlo umělé. 
Během dne, když je světlo, vysílá náš mozek signál tělu, což nás 
udržuje vzhůru, na nohách a fungující. Když slunce zapadne a 
nastane tma, mozek zase vysílá jiný signál, kvůli kterému se cítíme 
ospalí.  
Pro většinu z nás je spánek něco jako „pauza“, kdy padneme do 
postele, zavřeme oči a naše těla přestanou fungovat. Ale děje se 
toho doopravdy mnohem víc! Naše tělo totiž pracuje a mění se i ve 
spánku. Spánek je důležitý proces, během kterého pořád dýcháme, 
rosteme a mnohem víc.  
Spánek je také důležitý pro naši paměť. Náš mozek toho má 
vlastně během spánku dost na práci! Třídí a uskladňuje informace, 
které jsme během dne získali. Ty, které považuje za důležité, 
uchová pro budoucí použití a některé, nebo třeba nějaké starší, 
zase „vyhodí do koše“.  
Během spánku také spotřebujeme méně energie a nabíjíme si 
baterky na další den.  
A teď nějaké zajímavosti! Věděli jste, že průměrný člověk tráví 
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třetinu svého života spaním? Pokud vezmeme, že průměrná doba 
spánku je 8 hodin, pak se jedná právě o třetinu dne! Takže člověk, 
kterému je dneska 75 let, prospal 25 let svého života.  
Věděli jste, že žirafa potřebuje méně jak 2 hodiny spánku denně? 
Zatím co netopýr jich potřebuje skoro 20! No není to úžasné? 
 

 

Sheia 
 


